

## РЕФЕРАТ

Общий **объём** магистерской диссертации составляет 145 страниц печатного текста. Наглядный и графический материал представлен 1 таблицей.

Библиографический список включает 177 источников, из них 80 на иностранном языке.

**Объект исследования:** учение об аутизме.

**Предмет исследования:** историко-культурные закономерности и особенности развития учения об аутизме за рубежом и в России.

**Цель исследования:** культурно-исторический анализ развития учения об аутизме за рубежом и в России.

**Методы исследования:** ретроспективный анализ и контент-анализ психолого-педагогической, научно-методической литературы по проблеме исследования, планирование.

**Новизна результатов исследования** заключается в выявлении нового – современного – этапа периодизации развития учения об аутизме и дополнении им традиционной периодизации с характеристикой основных достижений зарубежных и отечественных исследователей современности.

**Практическая значимость исследования** состоит в возможности использования представленных материалов для разграничения существующих в исследуемой области проблем клинико-психолого-педагогического свойства, решением которых призваны заниматься специалисты узкого профиля, и проблем институционального характера, решение которых требует разработки и принятия управленческих решений на уровне функционирования систем здравоохранения, образования и социальной защиты населения. Такое разграничение позволит развивать и совершенствовать существующие практики специального сопровождения лиц с аутизмом в России и, в конечном итоге, выстроить систему помощи и поддержки.

**Апробация результатов исследования** осуществлялась посредством написания и публикации научных статей. По теме исследования опубликовано две статьи: Кускова Е.С. Проблемы социализации детей с расстройствами аутистического спектра // Научный журнал «East European Science Journal», 2019, выпуск №67, с. 67-74. Кускова Е.С. Причины и факторы возникновения аутизма // XXXVI Международная научно-практическая конференция «Проблемы и инновации». Издательство «Наука и просвещение», 2019, с. 203-209.

## ABSTRACT

The total **volume** of the master's thesis is 145 pages of printed text. Visual and graphic material is represented by 1 table.

The bibliographic list includes 177 sources, 80 of them in a foreign language.

**Object of research:** the doctrine of autism.

**Subject of research:** historical and cultural patterns and features of the development of the doctrine of autism abroad and in Russia.

**The purpose of the research:** cultural and historical analysis of the development of the doctrine of autism abroad and in Russia.

**Research methods:** retrospective analysis and content analysis of psychological, pedagogical, scientific and methodological literature on the problem of research, planning.

**The novelty of the results of the research** is to identify a new-modern - stage of periodization of the development of the doctrine of autism and Supplement it with the traditional periodization with the characteristics of the main achievements of foreign and domestic researchers of our time.

**The practical importance of research** consists in possibility of use of submitted materials for differentiation existing in the study area problems of clinical and psychological and pedagogical properties, which are considered to be specialists, and problems of institutional nature, which require the development and adoption of managerial decisions on the level of functioning of health systems, education and social protection of the population. This distinction will allow to develop and improve the existing practices of special support for persons with autism in Russia and, ultimately, to build a system of assistance and support.

**Approbation of the research results** was carried out by writing and publishing scientific articles. On the topic of the study published two articles: Kuskova E. S. Problems of socialization of children with autism spectrum disorders / / Scientific journal "East European Science Journal", 2019, issue

number 67, pp. 67-74. Kuskova E. S. Causes and factors of autism // XXXVI international scientific and practical conference "Problems and innovations". Science and education publishing house, 2019, pp. 203-209.